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En un petit i antic poble de Judea, pàtria del rei David, neix un Infant que porta 

l'esperança a tota la humanitat. Enmig de la nit, a la pobresa d'un estable, brilla una 

llum gran, perquè aquest Infant és el Messies desitjat, el Salvador del gènere humà. En 

els braços tendres de Maria i de Josep es troba aquell que no poden contenir el cel i la 

terra, el mateix Déu, que ha escollit el camí de fer-se home per manifestar d'una 

vegada per sempre que estima incondicionalment a aquesta humanitat, fins al punt de 

compartir els camins dels homes, les seves alegries i esperances, però també els seus 

dolors i frustracions. Déu s'ha unit per sempre a la humanitat; Déu i l'home estan units 

per sempre. Per Nadal -com deia sant Pau- "S’ha revelat l'amor de Déu que vol salvar 

tots els homes". 

Neix per a tota la humanitat 

Des del principi, els cristians van ser conscients que aquest missatge és una bona 

notícia per a tota la humanitat, perquè parla de com és Déu, del seu amor entranyable 

a la criatura que ha creat, però parla també de l'ésser humà, de la seva dignitat 

immensa, del valor únic que té cada home i cada dona que ve a aquest món. 

Viure aquest misteri ens compromet, per això, en un doble sentit. Respecte de Déu, 

ens exigeix trencar d'una vegada per sempre les imatges que el presenten com un 

ésser llunyà de nosaltres, despreocupat de les criatures o venjatiu. Nadal, ens demana, 

sobretot, acollir el seu amor, acceptar que ens estimi, deixar-nos estimar per Déu. És 

temps de deixar que el cor s'eixampli, per fer lloc a Déu. Enfora de nosaltres egoismes i 

superbes, perquè Ell prengui possessió de les nostres persones. 

Però el Nadal ens fa mirar també a l'ésser humà i ens convida a estimar-lo sempre, 

com Déu l'estima, respectant la dignitat immensa que cadascú té. El Papa Francesc a 

l'encíclica Fratelli tutti ens ha cridat especialment perquè sentim que cada home és 

germà nostre i que la seva dignitat no depèn del lloc on ha nascut ni de les 

circumstàncies en què viu, sinó del fet de ser l'única criatura de la terra a la qual Déu 

ha estimat per ella mateixa (cf. GS 23) i haver merescut que tot un Déu assumís la 

nostra carn per amor a ella. Nadal ens demana, per això, reconèixer un germà en cada 

ésser humà, encara que es trobi en situació de pobresa o exclusió o sigui un malalt 

terminal de l'hospital. Cada ésser humà és important i imprescindible. 

En la nit de Nadal els àngels canten aquesta bona notícia proclamant la glòria per a 

Déu i la pau als homes de bona voluntat. En el Nadal es fa patent d'una manera 

especial aquesta glòria de Déu, que resplendeix en el rostre de l’Infant nascut a 

Betlem. Ell porta la pau per a tots els homes que cerquen la veritat i practiquen el bé i 

per a aquells que, com els pastors o com Maria i Josep, estan disposats a acollir la 



novetat de Déu. Els àngels saben que el naixement d'aquell Infant transforma la imatge 

de Déu i omple de pau i goig a tots els homes. 

El cant de la Sibil·la 

Una expressió de la consciència cristiana que el missatge de Nadal arriba a tota la 

humanitat el tenim en el preciós i antic cant de la Sibil·la, que ha precedit la nostra 

celebració. Els primers cristians estaven convençuts que Jesús era el Messies esperat 

no només pel poble jueu sinó per tota la humanitat, i que havia estat anunciat no 

només pels profetes de la Bíblia, sinó també en el món pagà. Per això, van veure una 

manifestació d'aquesta esperança de la humanitat en alguns confusos oracles 

pronunciats per les Sibil·les. Aquestes dones eren una espècie de vidents o profetesses 

del món greco-romà que anunciaven el futur, moltes vegades amb to amenaçador. El 

cristianisme va acollir alguns d'aquests oracles com anunci de l'arribada de Jesucrist i, 

des del segle II, les va incorporar a la llista de profetes que van anunciar el Salvador. 

Després, en l'Edat Mitjana, es va estendre la seva consideració i se les va incloure entre 

aquells que van anunciar l'arribada de Jesucrist. 

El seu anunci de l'arribada del Salvador de tots els homes va unit a l'anunci de la 

creença sobre el mateix Jesucrist que neix en la pobresa de Betlem i que vindrà un dia 

victoriós a la fi dels temps. El que ha vingut és el que vindrà. Ara ha vingut en debilitat; 

a la fi vindrà en glòria. El cant de la Sibil·la ens recorda que la celebració del Nadal ens 

prepara també per a la trobada amb Jesucrist, quan -com cantaba- “del cel vindrà per 

judicar / i a cada un lo just darà”. Cada Nadal ens ofereix la possibilitat de viure 

l’encontre amb Crist a través dels sagraments i la litúrgia i d'esperar la trobada 

definitiva amb el Senyor a la fi dels temps. 

En finalitzar el seu cant, la Sibil·la dirigia la seva mirada a la mare del 'Messies i deia 

aquest vers: “Humil verge que hau parit / Jesús infant en esta nit / voleu a vòstrom Fill 

pregar / que dels inferns nos vulla aguardar”. Nosaltres ens unim a aquesta petició: 

que Maria, la Mare de Déu, intercedeixi per nosaltres perquè acollim el misteri del 

Nadal i reconeguem l'amor que Déu té per cada ésser humà. Que "l’Infant Jesús" ens 

il·lumini en aquesta nit, ens lliuri de tot mal i ens concedeixi participar de la seva 

salvació. 

  



MISA DE NOCHEBUENA 

Catedral de Menorca, 24 de diciembre de 2020 

 

En un pequeño y antiguo pueblo de Judea, patria del rey David, nace un niño que trae 

la esperanza a toda la humanidad. En medio de la noche, en la pobreza de un establo, 

brilla una luz grande, porque ese niño es el Mesías deseado, el Salvador del género 

humano. En los brazos tiernos de María y de José se encuentra aquel que no pueden 

contener cielo y tierra, el mismo Dios, que ha escogido el camino de hacerse hombre 

para manifestar de una vez todas que ama incondicionalmente a esta humanidad, 

hasta el punto de compartir los caminos de los hombres, sus alegrías y esperanzas, 

pero también sus dolores y frustraciones. Dios se ha unido para siempre a la 

humanidad; Dios y el hombre están unidos para siempre. En Navidad –como decía san 

Pablo- “ha aparecido la gracia de Dios que trae la salvación para todos los hombres”. 

Nace para toda la humanidad 

Desde el principio, los cristianos se dieron cuenta de que este mensaje es una buena 

noticia para toda la humanidad, porque habla de cómo es Dios, de su amor entrañable 

a la criatura que ha creado, pero habla también del ser humano, de su dignidad 

inmensa, del valor único que tiene cada hombre y cada mujer que viene a este mundo. 

Vivir este misterio nos compromete, por ello, en un doble sentido. Respecto de Dios, 

nos exige romper de una vez por todas las imágenes que lo presentan como un ser 

lejano de nosotros, despreocupado de las criaturas o vengativo. Navidad, nos pide, 

sobre todo, acoger su amor, aceptar que nos ame, dejarnos amar por Dios. Es tiempo 

de dejar que el corazón se ensanche, para hacer lugar a Dios. Quitemos egoísmos y 

soberbias, para que Él tome posesión de nuestro ser. 

Pero la Navidad nos hace mirar también al ser humano y nos convida a amarlo 

siempre, como Dios lo ama, respetando la dignidad inmensa que cada uno tiene. El 

Papa Francisco en la Encíclica Fratelli tutti nos ha llamado especialmente a sentir que 

cada hombre es hermano nuestro y que su dignidad no depende del lugar donde ha 

nacido ni de las circunstancias en que vive, sino del hecho de ser la única criatura de la 

tierra a la que Dios ha amado por sí misma (cf. GS 23) y haber merecido que todo un 

Dios asumiera nuestra carne por amor a ella. Navidad nos pide, por ello, reconocer un 

hermano en cada ser humano, aunque se encuentre en situación de pobreza o 

exclusión o sea un enfermo terminal del hospital. Cada ser humano es importante e 

imprescindible. 

En la noche de Navidad los ángeles cantan esta buena noticia proclamando la gloria 

para Dios y la paz a los hombres de buena voluntad. En la Navidad se hace patente de 



un modo especial esa gloria de Dios, que resplandece en el rostro del niño nacido en 

Belén. Él trae la paz para todos los hombres que buscan la verdad y realizan el bien y 

para aquellos que, como los pastores o como María y José, están dispuestos a acoger 

la novedad de Dios. Los ángeles saben que el nacimiento de aquel niño transforma la 

imagen de Dios y llena de paz y gozo a todos los hombres. 

El canto de la Sibila 

Una expresión de la conciencia cristiana de que el mensaje de Navidad alcanza a toda 

la humanidad lo tenemos en el precioso y antiguo canto de la Sibila, que ha precedido 

nuestra celebración. Los primeros cristianos estaban convencidos de que Jesús era el 

Mesías esperado no sólo por el pueblo judío sino por toda la humanidad, y que había 

sido anunciado no sólo por los profetas de la Biblia, sino también en el mundo pagano. 

Por eso, vieron una manifestación de esta esperanza de la humanidad en algunos 

oscuros oráculos pronunciados por las Sibilas. Estas mujeres eran una especie de 

videntes o profetisas del mundo greco-romano que anunciaban el futuro, muchas 

veces con tono amenazador. El cristianismo acogió algunos de estos oráculos como 

anuncio de la llegada de Jesucristo y, desde el siglo II, las incorporó a la lista de 

profetas que anunciaron al Salvador. Después, en la Edad Media, se extendió su 

consideración y se las incluyó entre aquellos que anunciaron la llegada de Jesucristo. 

Su anuncio de la llegada del Salvador de todos los hombres va unido al anuncio del 

juicio, porque el mismo Cristo que nace en la pobreza de Belén, vendrá un día 

victorioso al final de los tiempos. El que ha venido es el que vendrá. Ahora ha venido 

en debilidad; al final vendrá en gloria. El canto de la Sibila nos recuerda que la 

celebración de la Navidad nos prepara también para el encuentro con Jesucristo, 

cuando –como cantaba- “del cel vindrà per judicar / i a cada un lo just darà”. Cada 

Navidad nos ofrece la posibilidad de gustar del encuentro con Cristo a través de los 

sacramentos y la liturgia y de esperar el encuentro definitivo al final de los tiempos. 

Al final de su canto, la Sibila dirigía su mirada a la madre del Mesías y decía este verso: 

“Humil verge que hau parit / Jesús infant en esta nit / voleu a vòstrom Fill pregar / que 

dels inferns nos vulla aguardar”. Nosotros nos unimos a esta petición: que María, la 

Virgen Madre, interceda por nosotros para que acojamos el misterio de la Navidad y 

reconozcamos el amor que Dios tiene por cada ser humano. Que “Jesús infant” nos 

ilumine en esta noche, nos libre de todo mal y nos conceda participar de su salvación. 


